
מיוחד ב'כפר חב"ד' | תשעת הרבנים החדשים שנבחרו לכהן פאר בבי"ד רבני חב"ד ברב־שיח הנהגתי על האתגרים, גודל השעה והמשימות

מה הם האתגרים המרכזיים העומדים כיום בפני בית־דין רבני חב"ד, 
ומהי הבשורה שמביאים עמם תשעת הרבנים החדשים שהתמנו 

לחברי בית הדין? | ברב־שיח מיוחד ל'כפר חב"ד', מדברים 
הרבנים על מהות בית הדין והתפקיד שהועיד לו הרבי; מציגים את 

הנושאים המרכזיים שעמם יש להתמודד; מסבירים מהי הדרך 
לאחדות אמיתית בין כל אנ"ש, משתפים ב'דמות האישית לחיקוי' 
שעיצבה את דרכם, וגם מספרים על חוויות אישיות במחיצת הרבי
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ולשקול מה נכון לעשות בכל מצב ומקרה. לא תמיד 
מה שנכון לעשות הוא מה שקל לעשות, ולכן יש 
חשיבות רבה בהרחבת בית הדין במגוון של רבנים. 
בכך אפשר לברר סוגיות באופן נכון יותר עם חיבור 

ישיר לקהילות אנ"ש בארץ.
"לדעתי, חשוב ונכון לפתח קשר ישיר בין בית 
הדין לכלל רבני קהילות אנ"ש, לבקר בקהילות 
ולחשוב איך ניתן לעזור בנושאים שונים הקשורים 
לפן הרוחני של הקהילות. בתחום החינוך יש עניינים 
רבים שמוכרחים לעסוק בהם, כגון נושא אי קבלת 
בחורים ונערות מסיבות שונות למוסדות חינוך, 
חיזוק נושא סינון לטלפונים ומחשבים ועוד. כמו 
כן חשוב ונכון מאוד לעורר ולעודד פרויקטים של 
קביעות עיתים לתורה בקהילות אנ"ש. קביעות 
עיתים היא ערך עליון, ונוסף לכך הוא בעל השפעה 
עצומה על הערך העצמי של הלומד, על חינוך הילדים 

ועל שלום הבית".
הגה"ח הרב חיים שלמה דיסקין שליט"א, רבה של 
קריית אתא: "כעת יש בהחלט הזדמנות, עם הרחבת 
חברי בית הדין בנציגים מכל הסגנונות והקהלים 
באנ"ש, לגרום לכמה שיותר קהלים, מסגנונות שונים 
ובעלי דעות שונות, להרגיש חלק ו'בבית' תחת 
מטריית בית הדין, כרצון הרבי. אני מאמין שככל 
שמספר החברים גדול יותר בבית הדין כך ניתן לאחד 
עוד יותר את הציבור, ואז פחות להתמקד ב'סור מרע' 
אלא יותר בעניינים של 'ועשה טוב'. המגמה חיובית, 
ועלינו כרבנים להקיף את כל הציבור ולהגיע לכולו".
הגה"ח הרב ישעיהו הרצל, רבה של נוף הגליל: 
"בהמשך לכל הדברים, אציין נקודה כללית שיש בה 
ללמד על תפקידם של רבנים ובכלל. את הנקודה הזו 
הזכרתי גם באספה הראשונה של בית הדין בהרכבו 
החדש. כידוע, בני גד ובני ראובן פנו אל משה וביקשו 
ממנו שיתאפשר להם לפני צאתם למלחמה להשאיר 
דְרֹת צֹאן נִבְנֶה  את רכושם ואת ילדיהם בעורף. 'גִּ
נוּ'. קודם דרשו גדרות לצאן,  ה וְעָרִים לְטַפֵּ לְמִקְנֵנוּ פֹּ
כסף ופרנסה, ורק אחר כך ערים לילדים. משה רבינו 
כֶם  נוּ לָכֶם עָרִים לְטַפְּ השיב להם בסדר הפוך: 'בְּ
וּגְדֵרתֹ לְצנַֹאֲכֶם'. קודם ערים לילדים ורק אחר כך 
פרנסה. רש"י התעכב על כך והגדיר: 'עשו העיקר 
עיקר והטפל טפל'. רש"י ניסח למעשה את המסר 
של משה רבינו, וניסח זאת עוד על הפסוק הקודם, 
שלפני דברי משה, כדי להדגיש את החשיבות שבמסר 
הזה. והמסר הוא שבכל עניין יש עיקר וטפל, וצריך 

להתמקד ולעסוק בעיקר.
"ובנוגע לענייננו, העיקר של רב בישראל, בעת 
שהוא דן את האדם, הוא שידון כל אדם לכף זכות, 

וינהג באופן של 'ואהבת לרעך כמוך'. תפקידם של 
רבנים הוא גם 'לסעוד' את המתדיינים. לומדים 
זאת מהנאמר במשלי – 'פתח פיך לאלם'. וכשדנים 
באופן כזה נעשה טוב ושלום בעולם. כעת בית 
הדין מתרחב וכעת יש נציגים מכל האזורים בארץ, 
ואף אני בכללם, וממילא אני חש שעליי לעשות 
כל שביכולתי כדי להיות נציג לאזור שממנו אני 
מגיע ושאותו אני מייצג, עם כל הפרטים שבזה. 
אנו זקוקים לסייעתא דשמיא שננהג באופן הנכון 
והראוי, מתוך אהבת ישראל, ובפרט שבית דין רבני 
חב"ד הוא בית דין בכוחו של הרבי, ודאי שעל זה 

צריך עוד יותר סייעתא דשמיא".
הגה"ח הרב יוסף יצחק וולוסוב שליט"א, רב 
היישוב רמת ישי, משלוחי הרבי לארץ הקודש: 
"לחברי בית דין רבני חב"ד, הוותיקים והחדשים, יש 
אחריות כבירה לצעוד בדרך שהיא 'נושאת הפכים'. 
כרב עיר וכשליח הרבי במשך קרוב לארבעים וחמש 
שנים, למדתי בצורה פרקטית שיש ללכת בשני 
הפכים. וכמו שכתוב בחסידות, פעמים רבות יהודי 
הוא 'נושא הפכים'. מצד אחד, איננו מוותרים חלילה 

אפילו על קוצו של יו"ד, לא בדברי הלכה ולא בדרכי 
החסידות ובהוראותיו הקדושות של הרבי, ומצד שני 
יש לפעול את כל העניינים בצורה מכובדת ומכבדת, 
מתוך אהבה וחיבה, כדי לחבר את הציבור לתורה 

ולרבי. אלו חיי השליחות, אלו החיים עצמם".
הגה"ח הרב שניאור זלמן ירוסלבסקי שליט"א, 
רב קהילת חב"ד באלעד ומראשי תות"ל בקריית 
גת: "כבנו של מזכיר בית הדין, אבי הרב ירוסלבסקי 
שליט"א, נחשפתי כבר מאז היותי ילד לכובד המשקל 
שהעניק הרבי לבית הדין. הרבי רצה שיהיה גוף חב"די 
שיטפל בנושאים של חב"ד באופן פנימי, והרבי העניק 
את כל הכוח והסמכות לבית הדין, וציפה וקיווה 
שבית הדין יוביל את הציבור בארץ. הזכירו כבר את 
היחידות שהייתה לאבא שלי אצל הרבי. הרבי ביקש 
ממנו שלא ימתין שיבואו אליו, אלא שיקשור עצמו 
בשלשלות של ברזל וילך ויפעל היכן שצריך לפעול.
"ואני חושב, וגם זה הוזכר, שכיום יותר מתמיד 
אנ"ש חפצים בסמכות. אני חושב שבלב כל אחד 
מאנ"ש שמור מקום חם למוסד הקדוש הזה, בית 
דין רבני חב"ד, שהרבי כל כך החשיב אותו. זה 
הגוף שהרבי רצה שינהל את חב"ד בארץ. בשנים 
האחרונות רבנים שהיו חברים בבית הדין נפטרו 
והרכב בית הדין קטן, אף שלאורך השנים צורפו 
מספר רבנים. אני חושב שכעת, עם הרחבת השורות 
באופן ניכר כל כך, בית הדין יוסיף למרקם הקהילתי 
של אנ"ש. אם אנחנו הרבנים נפעל באופן נכון, נראה 

בעזרת השם את ברכת הרבי".
הגה"ח הרב יעקב משה מנדלזון שליט"א, רב 
קהילת חב"ד בערד: "כפי שכבר הוזכר, כיום אנשים 
מחפשים הנהגה. אנשים ובפרט חסידים לא אוהבים 
שאין הנהגה ויש הפקרות. אני מייחל שרבני חב"ד 
במסגרת בית הדין יהיו אסרטיביים וייזמו באופן 
אקטיבי עניינים שירוממו את אנ"ש ויתוו לציבור 
דרך סלולה. יש כל כך הרבה עניינים לפעול בהם, הן 
בענייני חינוך הבנים והבנות, הן בנושא הצבא שעומד 
כעת על הפרק, שצריך שיהיה בו קו ברור ואחיד של 
חב"ד, ועוד. בשביל לקדם את כל העניינים, עלינו 
כרבנים לעמוד בחוזק ובאסרטיביות, ולחשוב תמיד 

מה טוב לאנ"ש, לציבור".
הגה"ח הרב חיים קיז'נר שליט"א, רב קהילת חב"ד 
בעמנואל: "לעניות דעתי, ובהמשך למה שהזכירו, 
תפקידו של בית הדין מתחלק בעיקר לשני תחומים. 
התחום הראשון הוא פעולות להוספת לימוד תורה, 
ענייני חסידות ויראת שמיים אצל כלל אנ"ש – הן 
בעניינים של 'סור מרע' הן בעניינים של 'ועשה טוב'. 
והתחום השני הוא התוויית דרך כללית בעסקנות 

לת העץ הקטנה בחצר הכניסה למשרדי 'בית דין 
רבני חב"ד בארץ הקודש', בשכונת דניה ברחובות, 
נעה על צירה שוב ושוב ביום שלישי בשבוע 
שעבר. את מפתנה חצו זה אחר זה, בשעת צהריים, 
רבנים מכל רחבי הארץ; שישה־עשר דיינים, רבני 
ערים וקהילות, שלוחים, מורי צדק. כל אחד מהם, 
שליט"א, כבר שנים ארוכות מוביל בתחומו ובאזורו קהלים שונים 
באנ"ש, מאזורים שונים ומסגנונות שונים. כעת הם התכנסו ובאו 
כולם יחד, בהתרגשות ניכרת, לישיבת הכינון הראשונה של בית 

הדין בהרכבו החדש.
מבעוד מועד המתין המקום בחגיגיות למשתתפים. שלט 
גדול נתלה במרכז האולם, וכוסיות 'לחיים' נמזגו. סביב השולחן 
המעוגל במרכז החדר התיישבו חברי בית הדין הוותיקים – מזכיר 
בית הדין ורבה של נחלת הר חב"ד הגה"ח הרב יצחק יהודה 
ירוסלבסקי שליט"א; סגן מזכיר בית הדין ורב קהילת חב"ד ומרכז 
העיר רחובות הגה"ח הרב מנחם מענדל גלוכובסקי שליט"א; 
רבה של חולון הגה"ח הרב אליהו יוחנן גוראריה שליט"א; 
רבה של קריית גת וראש ישיבת תו"ת בעיר הגה"ח הרב משה 
הבלין שליט"א; רבה של אילת הגה"ח הרב יוסף הכט שליט"א 
)שהתחבר לאספה וירטואלית מעיר רבנותו המרוחקת בדרום(; רב 
הגבעה הצרפתית בירושלים הגה"ח הרב אברהם מיכאל הלפרין 
שליט"א; ורב קהילת אנ"ש במגדל העמק הגה"ח הרב ישראל 

יוסף הענדל שליט"א.
שבעת הרבנים רגילים בהתכנסויות במקום. זה שנים הם 
יושבים על מדין בבית הדין. אלא שהפעם לצידם תשעה רבנים 
נוספים שהצטרפו לבית הדין זמן קצר קודם לכן. תשעה רבנים 
המייצגים מנעד נרחב מאוד של קהילות חב"ד בארץ. יחד מונה 
בית הדין בהרכבו החדש שישה־עשר רבנים. ונראה שהציפיות 
גדולות; שהנכונות לבסס ולהרחיב עוד את המוסד הקדוש שהרבי 

התווה את ייעודו פעמים רבות וחפץ בשגשוגו – רבה היא.
הגה"ח הרב אברהם מיכאל הלפרין שליט"א, ותיק הרבנים 
בבית הדין, מספר עם מזכיר בית הדין הרב ירוסלבסקי, על ימי 
הקמת בית הדין בשנת תשל"ו; על המעורבות של הרבי בפרטים, 
על השיחות הטלפוניות שהתקבלו מהמזכיר הרב חדקוב באשר 
לבית הדין. הרב גלוכובסקי בהמשך לכך סוקר את סדרי הדין בבית 
הדין וחושף את הרבנים המצטרפים לזרועות בית הדין, להתנהלות 

השוטפת. זוהי אספה ראשונה שמתווה כיוון, מרחיבה דרך.
כשלוש שעות ארכה האספה. נידונו בה עניינים ראשונים 
העומדים על הפרק. הרבנים הוותיקים והחדשים יחד, כאיש 

אחד בלב אחד, ליבנו סוגיות בהרחבה ועסקו בנושאים בוערים. 
קולות רבים ומגוונים נשמעו. התקווה היא, בעזרת השם, כך 
אומרים הרבנים כל אחד בשפתו, שהיסטוריה מתחוללת, שעידן 

חדש בהנהגת ציבור אנ"ש חסידי חב"ד בארץ נפתח.

"הציבור צמא להנהגה"
זמן קצר לאחר תום האספה שוחחו הרבנים המצטרפים עם 
'כפר חב"ד'. השיחות היו ארוכות, ואלמלא קוצר היריעה יכלו 
לגדוש עוד עמודים רבים. בתחילה שיתפו הרבנים במקום שבו 
הם רואים את חשיבות בית הדין במרקם החיים של אנ"ש 

בארץ הקודש.
"כיום ציבור גדול מאוד באנ"ש צמא להנהגה", פותח הגה"ח 
הרב מאיר אשכנזי שליט"א, רבו של כפר חב"ד. "לפני שנים קבע 
בית דין רבני חב"ד תקנון צניעות, שהתקבל ומשמש אבן דרך 
במוסדות חב"ד רבים. על בית הדין לעורר גם את אנ"ש בעניין 

זה, ובעניינים אחרים כמו שיעורי תורה והנהגה ראויה.
"אנחנו עומדים בתקופה מאתגרת, שלעיתים עולות בה שאלות 
כלליות, שעלולות להיות להן השלכות על הזהות שלנו – אם זה 
גיוס בחורי הישיבות, אם זה לימודי ליב"ה, שמשרד החינוך מתנה 
בזה כעת את תקציבי הישיבות, ואם זה הטלפונים הניידים שהפכו 
להיות חלק מחיינו, ויש בהם ניסיונות רבים, וכן עניינים נוספים.
"אתגרים אלו, גדולים בחב"ד שבעתיים. מפני שהציבור 
החב"די אינו מסתגר בדל"ת אמותיו, אלא יוצא החוצה להפיץ 
את המעיינות ולקרב את ליבם של ישראל לאבינו שבשמיים 
כהוראת הרבי. השהייה, החיכוך והעבודה עם הציבור 'בחוץ', 
דורשים שהלב שלנו עצמנו יהיה חם ולוהט בכפל כפליים, והזהות 
העצמית שלנו תהיה ברורה וחזקה ושמורה מכל משמר. בעניינים 
כלליים אלו כמו בעניינים אחרים, יש הוראות מפורטות מהרבי, 
ועל בית דין רבני חב"ד ליידע את הנוגעים בדבר, לפעול ולהוביל 

בעניינים הללו על פי הוראות הרבי".
הגה"ח הרב מרדכי ביסטריצקי שליט"א, רב קהילת חב"ד 
בצפת: "את המוסד הקדוש 'בית דין רבני חב"ד' הקים הרבי 
במטרה שינהיג את הציבור בכל הנוגע להנהגה רוחנית ובשאלות 
כלליות הקשורות לאנ"ש. חשיבות בית הדין היא בין היתר 
בקביעת עמדה ציבורית של אנ"ש והתמימים בנושאים הלכתיים, 
חינוכיים וחסידיים. בתקופה המאתגרת שבה אנו חיים חשיבות 
זו מקבלת עוצמה מיוחדת: עלינו כרבנים להקשיב לציבור, לדון 

הרב אשכנזי: 
"הרבי לימד אותנו 

לא להמתין עד 
שהתלמיד יבוא אל 

הרב, אלא לכתת את 
הרגליים ולבוא אל 
התלמיד. בדוגמת 

חברי הסנהדרין שהיו 
חוגרים מותניהם 
בשלשלאות של 

ברזל והיו מחזרים 
בעיירות ישראל"
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"הציבור צמא 
להנהגה". בית דין רבני 
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ההיסטורית בשבוע 
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החב"דית בארץ הקודש. לאורך השנים דרש הרבי 
כמה וכמה פעמים מבית הדין להיות מעורבים 
בנעשה בכרם אנ"ש בעניינים ציבוריים. לדוגמה 
אציין את עניין קליטת העולים מרוסיה בארץ, 
שהרבי פנה בנושא לבית הדין, אף שבמבט ראשון 
זהו עניין שאינו שייך לבית הדין. הרצון של הרבי היה 
שבית הדין יהיה ה'מצפן' בענייני עסקנות ציבורית.

"בנוגע לתחום הראשון, אתן דוגמה: בשנים 
האחרונות עוסק בית הדין באופן משמעותי בנושא 
חב"ד.  למקוואות  והכוונה  בפיקוח  המקוואות, 
יכול לומר שבכמה וכמה  מהיכרות אישית אני 
מקומות בארץ הפעילות של 'מרכז מקוואות חב"ד' 
שתחת בית הדין הובילה למהפכה של ממש. ואינני 
מתכוון רק לבניית מקוואות חדשים על ידי המרכז, 
כפי שנעשה כמובן בשורה של מקומות בארץ, שלולא 
המרכז אינני יודע אם היה נבנה בהם מקווה בשיטת 
חב"ד בשנים הקרובות, אלא גם ובעיקר לתחזוקה 
ומעקב שוטף במקוואות הקיימים. לעיתים מדובר 
בפרטים חיוניים שבלעדי הטיפול בהם למקווה 
הזה  בעניין  מוביל  הדין  בית  ערך.  כל  היה  לא 

בשורה גדולה.
"כמו כן, לדעתי, קיימים תחומים נוספים שבהם 
בית הדין יכול ומוכרח לפעול לטובת אנ"ש וכל 
תושבי ארץ הקודש. ואביא רק דוגמה אחת מני 
רבות – שוק הסת"ם. זהו שוק שכל אחד מאנ"ש 
נכנס אליו מעת לעת, בעת שהוא רוכש מזוזות 
לדירתו או למקורביו או בעת שהוא רוכש תפילין 
לבנו שחוגג בר מצווה. אלא שלדאבוננו יש בתחום 
זה פרצות שאין כאן המקום להרחיב בהן, ובית הדין 
יכול להביא בשורה ומהפכה בעניין. ודוגמאות יש 
למכביר, כולן חוסות תחת ההגדרה הכללית של 

חיזוק ענייני התורה והיהדות".
יעקב שוויכה שליט"א, מראשי  הגה"ח הרב 
ישיבת 'תומכי תמימים' המרכזית בכפר חב"ד ומרבני 
המועצה הדתית בקריית מלאכי, המופקד על העירובין 
והמקוואות בעיר: "בחז"ל יש מושג של 'מעשי ידי 
משה'. דברים שמשה רבינו ייסד הם נצחיים. זכינו 
ובית דין רבני חב"ד הוא מוסד שהרבי יזם וייסד 

אותו, וממילא יש לו תוקף ונצחיות מיוחדים.
"עיון במכתבי הרבי לבית הדין, ממחיש כיצד 
הרבי התווה את דרכו וייעודו. באחד מהמכתבים 
הראשונים בנושא, מסוף שנת תשל"ו, אל הרב זוין 
שעמד בראשות בית הדין ובאמצעותו אל כל שאר 
הרבנים, הדריך הרבי בקשר להלכה, שבמקום שאין 
רב חב"די ואנשים רוצים לדעת מה פסק הדין של 
רבותינו נשיאינו, או במקום שלמרא דאתרא יש ספק 
בעניין מסוים וברצונו להתייעץ בהוראה, וכן במקרים 
שאין דעותיהם של בני אדם שוות ויש חילוקי דעות 
בין רבני אנ"ש – בית הדין הוא הכתובת. והרבי 
ציין שבמשך הזמן יתחדשו עוד עניינים הקשורים 

להנהגת בית הדין.
"כדאי גם לציין מה שאמר הרבי ביחידות למורי 
ורבי, מזכיר בית הדין הרב ירוסלבסקי שליט"א, 
שתפקיד הרבנים הוא לעבור מיוזמתם בכל הארץ 
ולבדוק שהנהגת אנ"ש תהיה באופן הראוי, ולא 
רק להמתין שהציבור ייגש אל הרבנים. ולאורך 

השנים ההנחיות מהרבי באשר לייעוד בית הדין 
הלכו והתרחבו.

"כיום ציבור אנ"ש גדל והתרחב במאוד, כמותית 
ואיכותית, ברוך השם, כולל מוסדות רבים שנפתחו 
וקהילות רבות שהוקמו. וממילא גם הצורך בהרחבת 
בית דין רבני חב"ד גבר. אינו דומה התוקף של בית 
דין בעל מספר מסוים של חברים לתוקף של בית דין 
בעל מספר גדול יותר של חברים. באחרונים נכתב 

שכאשר בית דין פוסק פסק דין מסוים, אף אם יש 
בתוך בית הדין חילוקי דעות, פסק הדין נחשב לפסק 
של כל החברים יחדיו. כי הולכים אחרי הרוב. ולכן 
כעת מדובר בבשורה גדולה במאוד לציבור, כי הרכב 
בית הדין גדל וממילא הפסקים מתקבלים על ידי 
מספר גדול יותר של רבנים. זה מגדיל עוד את התוקף 
שהקנה הרבי לבית הדין, ואנו מתפללים לסייעתא 

דשמיא שהכול יהיה כפי רצון הרבי".

המודל האישי
השיחה קולחת. בהמשכה מספרים הרבנים, בפן 
אישי יותר, על דרכם בעולם הרבנות. אנחנו מבקשים 
מכל אחד מהרבנים לשתף במודל האישי שלו 
לחיקוי בהנהגתו ברבנות. רבים מהרבנים ממלאים 
את מקומם של רבנים שבעבר נמנו עם חברי בית 
הדין ופיארו במשך שנים רבות את כותל המזרח 

בהנהגת אנ"ש.
הרב ביסטריצקי: "מטבע הדברים, אצלי הדמות 
לחיקוי היא זו של אבי הרב ז"ל )הרב לוי ביסטריצקי 
ע"ה, רבה של צפת וחבר בית דין רבני חב"ד. נפטר 
בשנת תשס"ב(. אצל אבי ראיתי מקרוב התמדה 
והשקעה בלימוד התורה, רגישות לזולת, מסירות 
וביטול לרבי. אצל אבי עשיתי 'שימוש' מגיל ילדות, 
וכשגדלים בבית של רב לומדים ומקבלים דברים 
שמשתרשים בעומק הנפש. האווירה בבית של אבא 
לימדה אותי ואת אחיי מהי אחריות, מהי שמירת 

סוד ומהי דוגמה אישית.
"לפני מספר שנים, בפורים, הגעתי לבית המרא 
דאתרא של צפת, הרב שמואל אליהו, כדי להעניק 
לו משלוח מנות. אחרי אמירת 'לחיים', אמר לי 
הרב אליהו: 'דע לך שהדבר שהיה הכי חשוב לאביך 
ז"ל הוא הכבוד של הרבי, על זה הוא חשב בכל 
מה שעשה'. אני חושב שזו נקודה שכל חסיד צריך 

הרב דיסקין: "ברור 
שהשאיפה של 
כל חסיד היא 

גם להרחיב את 
המוסדות של הרבי 

וגם לשמור על 
המסגרות הקיימות. 

צריך שיהיו אלו 
מסגרות שיכללו 

את כולם, לא לתת 
לאנשים להרגיש 

שהם מחוץ למחנה"

עידן חדש נפתח. מימין לשמאל: סגן מזכיר בית הדין הגר"מ גלוכובסקי שליט"א, מזכיר בית הדין הגר"י 
ירוסלבסקי שליט"א, וחבר בית הדין הוותיק הגרא"מ הלפרין שליט"א

להתבונן בה בכל שלב בחייו.
"על כל אחד לשאול את עצמו אם מה שהוא עושה 
מוסיף כבוד לרבי או חס ושלום להפך. על כל אחד 
ואחת לדעת ולזכור שכחסיד של הרבי הוא מהווה 
דוגמה להנהגה של חסיד ברוחניות, בפן של יראת 
שמיים, צניעות הלבוש וקביעות עיתים לתורה. חסיד 

מייצג את הרבי וזו זכות אבל גם אחריות גדולה.
"אגב, בהתאם להוראה של הרבי לאבי, אני נוהג 
בכל יום שישי ללכת לביקור חולים בבית הרפואה 
ולשלב זאת עם מבצע תפילין. נוסף על כך קיבלתי 
עליי לפני ג' תמוז החלטה טובה ללכת למספר בעלי 
עסקים בצפת שאינם מניחים תפילין ואינם שומרי 

מצוות לעת עתה, ולהניח להם תפילין".
הרב מנדלזון: "המודל לחיקוי שלי ברבנות, הוא 
כמובן חמי הרב בן ציון ליפסקר ע"ה )רב העיר 
ערד עד פטירתו בשנת תש"ע, וחבר בית דין רבני 
חב"ד(. מה'שווער' שלי למדתי מהי אכפתיות לכל 
יהודי באופן אישי ולכל עניין שעומד על הפרק ומהי 

אחריות ציבורית.
"הרב ליפסקר היה רב שנגע לו כל דבר שהיה תחת 
אחריותו. הוא לא חיפש שררה או כבוד. הוא לא היה 
מאלה שישבו בחדר ממוזג אלא ירד אל העם והיה 
אכפתי מאוד למה שמתרחש. אני זוכר שפעם מקווה 
באזור אחריותו לא פעל, וחמי הגיע בשעת ליל עם 

אינסטלטור לטפל בבעיה. למדתי ממנו הרבה".
הרב ירוסלבסקי: "באחת ההזדמנויות התבטא 
הרבי לפני אבא שלי, כי הוא – הרבי – גדל בבית של 
רב. הרבי ביקש ללמוד מכך עניין מסוים שראה אצל 
אביו בהנהגה ציבורית. אבל הביטוי הזה, 'לגדול בבית 
של רב', איננו רק ביטוי טכני אלא ביטוי להשפעה 
שיש בוודאי על כל מי שגדל בבית של רב. כנער 
צעיר, כבר מתחילת שנות המ"ם, אני זוכר שנחשפתי 
מקרוב לעבודתו הרבנית של אבי והתאמצותו למלא 

את תביעותיו של הרבי.
"מאבי, שיחיה לאורך ימים טובים אמן, למדתי 

הרבה. אחת הנקודות ששמעתי מאבא, ואבי שמע 
את הדבר מהרבי פעמים רבות, היא נושא השגת 
גבול. הרבי רצה שכל אחד יכיר את מקומו ואת 
תפקידו ולא יפלוש לתפקיד של מישהו אחר. ולרבנים 
צריכים להיות החיישנים לזהות מקרים של השגת 
גבול. זו נקודה חשובה וקריטית מאין כמותה. כיום 
כרב קהילה אני רואה לא אחת איך לפעמים דברים 
שהחלו בקטן גדלו והתעצמו, עד שקשה מאוד 

להשיב את הגלגל לאחור. צריך להיזהר בכך מאוד.
"בעניין הרבנות, אציין כי זכינו לקבל הוראה 

מהרבי בתשרי תשנ"ב להתעסק ברבנות בארה"ק 
והדבר מלווה אותנו בכל יום מחדש".

היא  שליט"א  מאבי  שלמדתי  נקודה  "עוד 
ההתמסרות – התמסרות לכל העניינים של הרבי 
והתמסרות לכל אחד ואחד מבני קהילתי באופן 
אישי ופרטי. כאשר קבוצות ה'שלוחי קודש', ששיגר 
הרבי לארץ בשנים תשל"ו–תשל"ח, הגיעו לארץ, 
הרבי תבע מהרבנים שיסייעו להם בארץ ויאפשרו 
להם לשמש כ'כלי קודש'. אבא שלי פעל בכך סביב 
השעון יום ולילה. שמעתי לימים גם מרבים מאותם 
שלוחי קודש שבכל דבר שהיו צריכים, אבא שלי 
התאמץ לסייע להם. גם בקהילה בנחלת הר חב"ד 
אבא לא שוכח את הפרט ולכן הציבור אוהב אותו. 
לצד פעולותיו הארציות של אבא, אבא תמיד יודע 
לתת את היחס האישי ואת המחשבה לכל אחד. וזה 

דבר שלמדתי ממנו וניצב לנגד עיניי כל הזמן".
"זכיתי לגדול בביתם של אבי  הרב אשכנזי: 
)הגה"ח הרב מרדכי שמואל אשכנזי זצ"ל(, שכיהן 
כמרא דאתרא של כפר חב"ד במשך כארבעים שנה, 
ואימי מורתי הרבנית תבלחט"א. אבא נבחר לרב 
הכפר כשהייתי ילד בן חמש, כך שמאז שאני זוכר 
את עצמי, היו דמותו והנהגתו של אבא, שהיה מגדולי 

וחשובי רבני חב"ד, לנגד עיניי.
"בחוברת מילואים לתורת מנחם מובא שהנהגה 
ציבורית עוברת בירושה. הרבי מסביר שם, שכאשר 
אדם חווה בביתו הפרטי מקטנות את דרך ההנהגה 
הציבורית, הרי בשעה שהוא נקרא לתפקיד, הוא 
ממשיך בטבעיות עניין שהוא חלק מהותי מחייו 

והיה גורם מעצב עבורו.
"כפר חב"ד בטבעו מעולם לא היה מהמקומות 
הקלים בהנהגת הציבור. כך שאנחנו כבני הבית היינו 
חשופים לפרשיות ציבוריות רבות שהתנהלו בכפר, 
ובאנ"ש בכלל, שאבא ע"ה לקח בהן חלק בראש ואף 
הכריע בהן. במשך שנים רבות גרנו בבית קטן, שבו 
הייתה גם הלשכה של אבא. דיני התורה, או דיונים 

הרב הרצל: "אני חש 
שעליי לעשות כל 

שביכולתי כדי להיות 
נציג לאזור שממנו 
אני מגיע ושאותו 
אני מייצג, עם כל 

הפרטים שבזה. אנו 
זקוקים לסייעתא 

דשמיא שננהג באופן 
הנכון והראוי, מתוך 

אהבת ישראל"

"הרבי העניק 
את כל הכוח 

והסמכות לבית 
הדין, וציפה 

וקיווה שבית הדין 
יוביל את הציבור 
בארץ". אסיפת 

ביה"ד
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בעניינים ציבוריים שהתקיימו בלשכה, נשמעו לעיתים בכל רחבי הבית הקטן 
וגם מחוצה לו. כאשר הגיעו פתק מהרבי או הוראה מהרבי בענייני הכלל, וכאלה 

היו לרוב, כל בני הבית הרגישו בזה וחיו את זה.
"כך גם בענייני פסיקת הלכות הייתי נוכח אין־סוף פעמים בעת שאבא ענה 
לשאלות הלכתיות, פנים אל פנים או בטלפון, בסתם יום של חול או אפילו 
בעיצומה של סעודת שבת. בשנים הבוגרות יותר שלנו, כאשר היה לחץ של 
שאלות הלכתיות בטלפון לפני חגים, אבא ע"ה נתן הדרכה לכמה מהבנים, 
וביקש שנסייע לו במענה הלכתי בטלפון. שנים רבות זכיתי לראות ולחוות 
מקרוב את דרך ההנהגה ודרך הפסיקה של אבא ע"ה, ואת האחריות הרבה 

שחש בענייני הכלל, שיהיו כרצון קודשו של הרבי לתפארת חב"ד".
הרב וולוסוב: "בהיותי בחור צעיר זכיתי לקבל וללמוד רבות אצל הרב 
זלמן שמעון דבורקין ע"ה, המרא דאתרא של קראון הייטס ו־770, ואף זכיתי 
לקבל ממנו סמיכה. מר' זלמן שמעון למדתי את ה'שולחן ערוך החמישי', את 
הדרך להעביר את הדברים באופן המתקבל, בחביבות ובנעימות שהתקבלו 

אצל כל אדם.
"זכיתי גם ללמוד אצל הרב יהודה קלמן מארלאו ע"ה במשך שלוש שנים, 
בעת שלמדתי ב'ליובאוויטשער ישיבה'. הרב מארלאו היה אדם שכל כולו 
תורה. תמיד היה אפשר לראות אותו לומד ומתפלל עד שעות מאוחרת, ותורה 

הייתה עיקר עניינו".
הרב הרצל: "בשנת תשכ"ט, כשנתיים אחר נישואיי, התיישבתי בנחלת הר 
חב"ד, שבדיוק אז נוסדה בברכת הרבי. היינו קבוצת אברכים, ובהם גם הרב 
ירוסלבסקי, המבוגר ממני בשנים אחדות, שלמדנו איסור והיתר בכולל המקומי. 
הגיעו לנחל'ה אז גדולי הפוסקים והתמחינו במראות ובטריפות וכדומה. בשנים 
מאוחרות יותר, אחרי שכבר מוניתי לרב היישוב כפר תבור, למדתי דיינות במשך 
שנתיים, בלימוד של יום בשבוע, עם קבוצה של רבנים מאזור הצפון, אצל אב"ד 

חיפה הרב יעקב ניסן רוזנטל ע"ה.
"לאורך השנים השתדלתי להיוועץ עם גדולי הרבנים, ומכל רב ורב למדתי 
עוד פרט ועוד פרט בענייני הנהגה ברבנות. אחד מהרבנים שאליו נהגתי ללכת 
היה הרב ממאקאווא זצ"ל שישב בכפר אתא ליד חיפה. הוא היה מקבל אותי 
בחדר שלו, שהיה עמוס בספרים, ונהג תמיד לעיין בספרים לפני שהשיב פסקי 

דין. זו הנהגה שלמדתי ממנו – לעיין שוב בספרים לפני שפוסקים".
הרב קיז'נר: "האמת היא שאצלי, בשונה מעמיתיי הרבנים, לא זכיתי לאבא 
רב או מנהיג קהילה שליווה והדריך אותי מקרוב בשנות ילדותי ונערותי. נולדתי 
במוסקבה בתקופה שהיהדות עדיין הייתה עניין מחתרתי למחצה. מי שפעלו 
בעיקר בקרב היהודים המקומיים בסביבת ילדותי היו כמה מזקני החסידים 
שנותרו בעיר ופעלו בסיוע לשכת 'עזרת אחים'. בשלב מסוים הכרתי את ר' 
משה סלונים ע"ה שניהל את הארגון, בהנחיותיו הצמודות של הרבי, כמפורסם. 
מכיוון שבאותה תקופה עדיין לא נפתח בית ספר יהודי באזורי, הייתי 'נעלם' 
להוריי לעיתים במשך ימים שלמים מבית הספר ונוסע לבדי להיות בישיבה 

במרינה ראשצ'ה עם חברים מבוגרים ממני בהרבה.
"אני עדיין זוכר את הוויכוחים שהיו לי עם הוריי בסוף שנת תשמ"ז. הייתי 
אז נער צעיר. הם אמרו לי: 'אנחנו שמחים שאתה שומר מצוות ומסורת ישראל, 
אבל לא ייתכן שתשמור על כשרות, כי אז פשוט לא יישאר לך מה לאכול, 
ואתה עדיין ילד ומוכרח לאכול טוב ולגדול ולהתפתח'. היום קשה להבין זאת 
אך זה היה המצב. בפועל המשכתי להקפיד על כשרות וממילא לא אכלתי 
הרבה. הדבר היה אחד השיקולים המרכזיים של הוריי בהחלטתם לעזוב הכול 
ולעלות לארץ. זאת למרות המחיר הכבד שהדבר דרש מהם. באותה תקופה 
נאלצו מי שחפצו לצאת מרוסיה לוותר על כל רכושם כתנאי לעלייה. והוריי 

בכל זאת הסכימו לעלות.
"אחרי שהגענו לארץ נכנסתי למוסדות חב"ד וזכיתי לעבור את כל 
המסלול החב"די הרגיל של ישיבה קטנה, ישיבה גדולה ו'קבוצה'. אחרי שנת 
הקבוצה ושליחות באודסה, השתלבתי בצוות ישיבת הבוכרים בכפר חב"ד, 
כר"מ וכמשפיע. כשהסתיימה השנה התבקשתי מהנהלת הישיבה להמשיך 
בתפקידי, אבל אני הרגשתי צמא וצורך עז ללמוד הלכה על בוריה, כפי שצריך, 

מהיסודות והמקורות.
"בחב"ד לא היה אז כולל דיינות, ולכן התקבלתי לכולל 'הליכות עולם' ללימודי 

לדעת
שהוא 
בידיים 
טובות.

 ישיבה גדולה
 תות"ל דעת - מגדל מרדכי
בראשות הרב יצחק ערד

ב"ה

הזדרזו ושריינו מקום לשנה"ל תשפ"ה

שלוחה 077-222-47771
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דיינות בקריית אונו, בראשות רב העיר הגאון הרב רצון ערוסי שליט"א. עבורי 
הלימודים בכולל היו אתגר משמעותי. הייתי הצעיר שבחבורה וטרם נישאתי 
)במהלך השנה זכיתי להקים את ביתי. זכיתי להינשא לבת למשפחה חב"דית, 
משפחת רוכוורגר. היא צאצאית של הגאון מוילנא והשקעה בלימוד ההלכה 
חשובה מאוד בעיניה. ראיתי בזה סימן ברכה להחלטתי להתמסר ללימוד 
ההלכה(. בחיוך אגיד שהייתי צריך אז ללגום הרבה כוסות קפה כדי להתחבר 
ולהתרגל ללימודים אינטנסיביים של דיינות. בהמשך שילבתי את הלימודים 

עם לימודי רבנות, לרב שכונה ולרבנות עיר.
"בשנת תשס"ה, אחרי סיום חוק לימודיי וקבלת כושר, מוניתי לחבר בבית 
הדין בעמנואל. זאת גם בזכות המלצה נלהבת מאת הרב מנדל שפרן שזכיתי 
להיבחן אצלו. בהמשך, לאחר שהיו חסרים בעיר מורי צדק הפוסקים בדיני 
טהרת המשפחה, נתבקשתי לתפקיד על ידי כולל ברסלב. העומד בראש הכולל 
באותה תקופה, הרב מנחם קירשבוים, דאג שאוכל לעבור שימוש אצל הגאון 
רבי שמואל הלוי וואזנר זצ"ל ותלמידיו, ואכן עברתי שימוש אצלו במשך 
למעלה משנה, עד שקיבלתי אישור הוראה בכתב מהרב יעקב מאיר שטרן. 
אחד הדברים החשובים שלמדתי הוא שילוב של אומץ לליבון הלכה עם 

זהירות מופלגת בפסיקתה.
"משנת תשס"ז ועד הלום אני זוכה לכהן כרב קהילת חב"ד בעמנואל. במשך 
השנים, נוסף להשתלמויות הרבות לרבנים בתחומים שונים, זכיתי גם לליווי, 
סיוע והכוונה מחברי בית הדין, ובהם הרב מרדכי שמואל אשכנזי זצ"ל וייבדלו 
לחיים טובים הרב גוראריה והרב גלוכובסקי שליט"א. ולהבדיל בין חיים לחיים 
אציין גם את השליח בהרצלייה ורב הקהילה במקום, הרב ישראל הלפרין ע"ה, 

שהיה ידיד טוב שלי שעמד לצידי, ואני מודה לו על כך".

"לרבנים כיום יש תפקיד גדול"
בשורת התרחבות בית הדין מתקבלת בצל ציון שלושים שנה לג' תמוז. 
בוודאי יש לכך משמעות רבה בחיזוק וביצור מוסדותיו הקדושים של הרבי. 
אנו מבקשים מחברי בית הדין להתוועד עם קהל הקוראים על הדרך לגבש 
כיום דעה חסידית בהתאם לרצון הרבי בענייני הפרט והכלל. הרבנים אגב כך 
מרחיבים בדבר החשיבות הגדולה שיש כיום בשמירה על ההנחיות והכללים 

שהתווה הרבי לאורך השנים.
הרב ירוסלבסקי: "בב' באדר תשמ"ח, בשיחה המפורסמת שנשא בביתו ובה 
דיבר על 'חשבונו של עולם', הזכיר הרבי גם את ה'חסידישע רבנים'. לרבנים 
כיום, שלושים שנה אחרי ג' תמוז, יש תפקיד גדול וחשוב בהרוויית הצימאון 
הרב שיש באנ"ש לרבי ולהתקשרות לרבי. גדל היום בקהילות דור שלא ראה 
את הרבי, והדור הזה זקוק להנהגה רבנית שתרומם אותו ותקשר אותו ותחבר 
אותו לרבי, כמו שהמשפיעים עושים בישיבות. וזה התפקיד של הרבנים. 
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 מדריך וידיאותרפיה
או מדריך חוסן במשחק ויצירה

"כשהרבנים כולם יקבלו החלטה משותפת, אחרי שיחות מעמיקות, הציבור 
ירגיש שיש לו גב להישען עליו; יידעו שהולכים בדרך הישרה"



הרבי השקיע בנו כל כך הרבה שעות, והתפקיד שלנו 
הוא להעביר את זה הלאה. להוות בית דין חסידי 
שירומם את הציבור דווקא בעת הזו, של שלושים 

שנה אחרי ג' תמוז.
הרב שוויכה: "כשמדברים על גיבוש דעה, במיוחד 
כיום אחרי ג' תמוז, מובן שהדרך לכך עוברת בתורתו 
של הרבי. בזמנו שמעתי מהרבי, שמי שמחפש 
הנחיות איך לפעול אינו צריך בכל פעם לשאול על 
כך במפורש, אלא ביכולתו לפתוח את ספרי הרבי ועל 
פיהם לנהוג. זאת אומרת שישנה תורתו של הרבי – 
אגרות הקודש, השיחות המוגהות ושאינן – ולימוד 
בה מעניק ללומד את זווית המבט של הרבי, איך חפץ 

הרבי שהדברים יתנהלו וייראו.
"ובוודאי ובוודאי שאחד מהעניינים הבסיסיים 
אצל הרבי הוא עניין קבלת העול והמשמעת. הרבי 
העניק סמכויות מיוחדות לבית דין רבני חב"ד, 
שבכוחו להנחות את הציבור איך לנהוג. ומובן שרצונו 
של הרבי הוא שיצייתו לבית הדין, וכך גם לשאר 
הגופים שהרבי ייסד, והם הכלי והדרך שבאמצעותם 
ניתן לכוון כיום אל דעת הרבי. כל מי שקורא את 
תשובותיו של הרבי ואת מענות הקודש לאורך 
השנים, שם לב לכך מייד. וממילא יש בציות לבית 

הדין חשיבות רבה".
הרב דיסקין: "אכן זכינו שיש לנו כל כך הרבה 
שהתקבלו  והוראות  מהרבי,  ומכתבים  שיחות 
ביחידויות ובפתקים לאורך השנים, כך שכיום אין 
כמעט נושא שבעולם שלא ניתן לדעת עליו מהי 
דעתו של הרבי. לפעמים צריך להתייעץ עם משפיע, 
אבל הרבי לא הותיר לנו כל חלל ריק. חסיד היום 
יודע מה הדעה של הרבי. וברור שהשאיפה של כל 
חסיד היא גם להרחיב את המוסדות של הרבי וגם 
לשמור על המסגרות הקיימות. צריך שיהיו אלו 
מסגרות שיכללו את כולם, לא לתת לאנשים להרגיש 

שהם מחוץ למחנה".
הרב קיז'נר: "על כל חסיד לזכור שהוראות הרבי 
כולן הן יקרות מפנינים וחשובות, ובפרט הוראות 
בעניינים כל כך עיקריים וחשובים כמו תוקף הנהגת 
חב"ד בארץ הקודש, על ידי בית הדין. תקוותי 
שכעת נצליח להרים עוד את קרנו של בית הדין 

בעיני הציבור. וברור בעיניי שהרחבת הרכב בית 
הדין מהווה נדבך חשוב לחיזוק סמכות בית הדין 

והשפעתו להרבות שלום בין אנ"ש.
"אני מקווה ומתפלל שבעזרת השם נעשה את 
השליחות שלנו כחברי בית הדין, להרחיב גבול 
הקדושה, כך שכל חסיד חב"ד יוכל להרגיש שבית דין 
רבני חב"ד בארץ הקודש הוא 'בית הדין שלו', הדואג 

לו באופן אישי ולכל אחד ואחת מאנ"ש ככלל".
קשורים  להיות  רוצים  "אם  מנדלזון:  הרב 
ל'קלאמקע' של הרבי, לידית הדלת של הרבי, הדבר 
הבסיסי והחשוב ביותר, כפי שהוזכר, הוא להיצמד 
לכללים שהתווה, ובהם בין היתר רצונו של הרבי 
שהרבנים ינהלו את ענייני אנ"ש באופן מסודר. כשרב 
מגבש דעה כיום עליו לחשוב מהי טובת העניין 

ולא מהי הטובה האישית של איש כזה או אחר. 
לחשוב מה הרבי היה אומר על הדברים. עם זאת 
זה צריך להיות בצורה מסודרת, שהרבנים ישבו יחד, 
וישבו עם עצמם, כל אחד עם עצמו, ויגבשו פסקי 

דינים והחלטות".
הרב הרצל: "כפי שציינו עמיתיי, יש כמובן חשיבות 
בשמירה על הכללים, ועל הסדר וההנחיות שקבע 
הרבי, ובכלל זאת ציות לפסקי בית דין רבני חב"ד. 
אם כך היה לפני ג' תמוז, בוודאי ובוודאי שכך צריך 
להיות אחרי ג' תמוז. עם זאת אגיד שמצד הרבנים, 
כאשר פסק הדין מתגבש על דעת רוב הרבנים – יש 
לפסק השפעה גדולה יותר, והוא מתקבל יותר על 
הציבור. לא תמיד יש צורך ברוב גדול, אבל כשמדובר 
על עניינים כלליים של כלל הציבור, ככל שהרוב 
גדול יותר כך השפעת הפסק גדולה, וכך מצליחים 
לכאורה עוד יותר לכוון לרצונו של הרבי. דמותו של 
הרבי צריכה להיות נוכחת לנגד עינינו בעת שאנו 

מקבלים החלטות".
הרב וולוסוב: "הלוא דבר הוא, שאף שחלפו 
שלושים שנה חב"ד הולכת וגדלה, הולכת ומתפתחת. 
אנו זוכים לראות את ההנהגה של הרבי על כל צעד 
ושעל, רואים את אנ"ש בכל מקום שהם מכוונים 
לגרום נחת רוח לרבי, לקיים את רצונו הקדוש 
ולהיות מקושרים בנפש ובמעש. כחברי בית הדין, 
כאשר אנו מתבקשים להכריע בשאלות מהותיות 
העומדות על הפרק, אנו רוצים להבין מהי דעתו 
של הרבי בנידון ולפי זה להכריע, כי כולנו מבקשים 
לקיים את רצון הרבי ולהפיץ את תורתו ואת אורו 

הגדול בעולם".
הרב אשכנזי: "בשמחת בית השואבה תשי"א 
הסביר הרבי בעבודת ה' את הכלל ההלכתי )לגבי 
קריאת המגילה ועוד(, של עיר המוקפת חומה מימות 
יהושע בן נון. שלכאורה, מדוע הקובע הוא זמנו 
של התלמיד – יהושע בן נון, ולא זמנו של הרב – 
משה רבינו? ונקודת הביאור של הרבי היא, שבימי 
משה רבינו שהיה גילוי אלוקות לעיני כל ישראל, 
ומי שפעל נגד משה רבינו נוכח מייד בעיני בשר 
בחומרת העניין, לא היה צורך בסייגים וחומות כדי 
לשמור על הנהגה ראויה בעם ישראל. לעומת זה 
בימי יהושע שלא היה גילוי אלוקות כזה, היו נדרשים 

חומות וסייגים שיבטיחו את קיום רצון ה'.
"מרחק הזמן מאז ג' תמוז מגביר ביתר שאת את 
הצורך בחיזוק המסגרות בחב"ד. הרבי קבע את 
הכללים ואת המסגרות הרשמיות, שתפקידם להקים 
או לאשר הקמת מוסדות חב"ד חדשים. אדם שביקש 
להקים מוסד ללא אישור מהגופים הרשמיים שנקבעו 
בידי הרבי, קיבל מהרבי מענה חריף ביותר. הרבי קבע 
גם כן שאין להקים מוסד, העלול לפגוע במוסד אחר 
הנמצא באותו מקום. הרבי קבע שדין ודברים בין 
מוסדות חב"ד, יידונו בבית דין רבני חב"ד ולא בבתי 
דין מחוץ לחב"ד. התחום של השגת גבול, או אפילו 
חשש להשגת גבול במוסדות חב"ד, הינו דבר חמור 
ביותר אצל הרבי. תקוותי שחיזוק בית הדין כגוף 

הרשמי של חב"ד, יחזק בעז"ה גם עניין זה.
"חב"ד גדולה ברוך ה', וגם מגוונת. תפקידו של 
בית הדין להטות אוזן קשבת ולבחון כל יוזמה ברוכה, 

מימין לשמאל: סגן מזכיר ביה"ד הגרי"מ גלוכובסקי שליט"א, מזכיר ביה"ד הגר"י ירוסלבסקי שליט"א, 
החברים הוותיקים הגרא"מ הלפרין שליט"א והגר"מ הבלין שליט"א, וחבר בית הדין הגר"י הרצל שליט"א

הרב וולוסוב: "לחברי 
בית דין רבני חב"ד 
יש אחריות כבירה 
לצעוד בדרך שהיא 

'נושאת הפכים'. מצד 
אחד, איננו מוותרים 

חלילה אפילו על 
קוצו של יו"ד, ומצד 
שני יש לפעול את 
כל העניינים בצורה 
מכובדת ומכבדת, 
מתוך אהבה וחיבה"

וזאת בכפוף לכללים ולסדר שהרבי קבע בהתנהלות 
מוסדות חב"ד. מובן שגם הנהלת מוסדות חב"ד 
עצמם כפופה לבית דין רבני חב"ד. הרבי התבטא כמה 
וכמה פעמים, שסדר בתורה הוא גם כן תורה. הרבי 
קבע סדר בליובאוויטש, ועלינו לפעול בהתאם לזה".
הרב ביסטריצקי: "מצד אחד מוכרחים לזכור 
ולדעת שיש מסגרת ויש כללים שהרבי קבע, ועל 
כולנו לכבד ולבצע אותם גם כשזה לא נוח או 
מסתדר, וכפי שהמשנה אומרת 'הוי מתפלל בשלומה 
של מלכות שאלמלא מוראה איש את רעהו חיים 
בלעו'. עם זאת עלינו כציבור, ובפרט כחסידים, 
למצוא את הדרך להתחבר זה לזה גם כשהזולת 

חושב אחרת, ובלי לשנות את דעתו.
"שלושים שנה עברו מאז ג' תמוז. במשך השנים 
הללו התגלעו חילוקי דעות והשקפות שונות, שעברו 
אף לדור הבא והלאה. מה שלא השתנה הוא שאנחנו 
עדיין בגלות, ועדיין לא זוכים לראות ולשמוע את 
הרבי. לעניות דעתי, לאחר שלושים השנים שבהן 
ניסינו להביא את משיח בדרכים שונות אך עדיין לא 
נושענו ועדיין אנו בגלות, הגיע הזמן לעשות שינוי 

ולחשב מסלול מחדש.
"חישוב המסלול הזה אינו דורש לשנות את 
הזולת, אלא פשוט להתחשב ולהכיר במציאותו. 
התחשבות זו איננה מבטאת חולשה אלא עוצמה. 
אף שאני חושב שונה ממך יש לי כוחות להתעלות 
על עצמי ולשבת איתך בהתוועדות או בשיעור תורה. 
להשתתף בשמחות שלך. באופן טבעי כשמתנהגים 
בדרך הזו, יש פחות השפעה לדברים השליליים כגון 
מחלוקת, ואף יש יתרון ותוספת בדברים החיוביים.
"כהצעה, אשתף את הקוראים ביוזמה מבורכת 
שנהוגה אצלנו בבית הכנסת בצפת כבר כשנתיים. 
במסגרת היוזמה מתקיים בכל שבת מייד לאחר 
תפילת מוסף שיעור קצר בענייניי גאולה ומשיח. 
השיעור נמסר בכל שבוע על ידי אדם אחר, ועשרות 
ומקשיבים  יושבים  שונות  דעות  בעלי  אנשים 
ומשתתפים בשיעור. שיעור זה, נוסף לעצם לימוד 

גאולה ומשיח, יש בו משהו שמחבר ומאחד".

 רגע מיוחד 
במחיצת הרבי

זכיתם לשהות במחיצת הרבי במשך תקופות 
לשמוע  ההזדמנות  את  לנצל  נבקש  שונות. 
אתכם  שמלווה  בקודש,  מיוחד  רגע  על  מכם 

בכהונתכם ברבנות.
הרב הרצל: "אציין יחידות מופלאה ונדירה שזכיתי 
בה ויש בה קשר לענייני הרבנות. זה היה בשנת 
תשל"ח, אחרי המאורע שאירע בשמיני עצרת באותה 
שנה. הגעתי לרבי בחודש כסלו עם בני שניאור זלמן, 
שהיה אז בן שמונה. כמעט לא הגיעו רבנים אז. 
ממזכירות הרבי שאלו אותי למה באתי, והשבתי 

בפשטות – 'באתי לרבי'.
"לקראת נסיעתי בחזרה ארצה, הכנסתי לרבי 
באמצעות המזכירות מכתב בן כמה עמודים, ובו 

ציינתי עניינים שונים העומדים על הפרק, בדומה 
לכל פתק שנהגנו לכתוב לפני יחידות ולהגישו לרבי. 
אמרו לי שלא אצפה לכלום ושהרבי לא ישיב עליו 
כנראה. ואולם בפועל בט' בטבת, לקראת נסיעתי 
ארצה, בישר לי הרב גרונר כי עליי לעמוד עם בני בגן 
עדן התחתון מייד אחרי תפילת מנחה, ולהמתין לרבי.
"ואכן נעמדנו והרבי הגיע והחל לשוחח עם בני. 
הרבי שאל את בני בן כמה הוא והעניק לו ספר 
תניא ושטר של עשר לירות ובירך אותו בברכות 
ליום הולדתו. נוסף לכך הרבי הכין שמונה סידורים 
קטנים לכל המשפחה בארץ והעניק לי אותם. כמו 
כן הרבי נתן לי בעבורי את קונטרס 'אהבת ישראל', 
ואמר: 'נוסף לכך שאתה רב אתה גם משפיע, ואתן 
לך את קונטרס אהבת ישראל בחתימתי עם כל 
הברכות שיש שם'. בעמוד האחרון של הקונטרס, 

ליד הברכות, חתם הרבי בכתב יד קודשו.
"בהמשך השיב לי הרבי על כל מה ששאלתי 
במכתב. על חינוך, על מקוואות, על ענייני קידושין 
ועל פעילויות שונות בענייני רבנות ובעניינים 
פרטיים. הדבר המעניין הוא שהרבי שאל אותי מתי 
בכוונתי לנסוע והשבתי. בסוף היחידות שאל אותי 
פעם נוספת ובירך אותי. כשהגעתי לבית אמרו לי 
שהנסיעה נדחתה בכמה שעות. בהמשך הודיעו 
שהנסיעה נדחתה למחרת והבנתי מדוע הרבי שאל 
פעמיים. היחידות עצמה ארכה כשמונה דקות. הרב 

גרונר עמד בצד, ואלה היו רגעים שנצרבו בי".
הרב וולוסוב: "החיים בצילו של הרבי היו מלאים 
ברגעים מיוחדים. כל רגע בתקופת שהותנו בחצר 
הרבי היה רגע מכונן שנחרט בנפש וגרם לנו להיות 
בסופו של יום מי שאנחנו. בשבתות שהרבי התוועד 
כמעט לא היו לנו סעודות משפחתיות, כי היינו 
ממהרים להשתתף בהתוועדות. בליל הסדר היינו 
ממהרים במיוחד כדי להספיק להגיע לסדר אצל הרבי 
וכן הלאה. הרבי חינך אותנו להיות מסורים אליו בלב 

ובנפש ולשים את הוראותיו ואת השליחות שהעניק 
לנו במרכז חיינו, ואנו רואים כיצד החינוך הזה חודר 
בשלוחים ובקרב אנ"ש, שמקדישים את חייהם למען 

הזולת ולמען קיום שליחותו של הרבי.
"מובן שהרגעים שנחקקים במיוחד בנפש הם 
היחידויות אצל הרבי. היחידות הכי משמעותית 
עבורי הייתה כשהייתי בן 14, שנה אחרי בר המצווה, 
אז זכיתי להיכנס אל הרבי ליחידות בפעם הראשונה 
לבדי, ללא הליווי של הוריי. היחידות הזו חקוקה 

בנפשי ומלווה אותי בכל רגע מחיי השליחות.
"כאשר יצאתי לשליחות זכיתי לקבל מענה מהרבי, 
ובו הרבי כתב 'הקב"ה ינחהו בטוב'. את המילה 
'ינחהו' אפשר לפרש גם כהנחיה, אך גם כנשיאת חן. 
וזהו אכן האמצעי שמוביל להצלחה – מציאת חן 
בעיני אלוקים ואדם. עלינו כרבנים להקפיד על כל 
דבר הלכה ולא לוותר על קוצו של יו"ד, אך במקביל 
גם להיות חביב על הבריות, לדבר בגובה העיניים 
עם כל אדם ולהיות 'מענטש'. כך זוכים שיהיה שם 

שמיים מתאהב על ידינו".
הרב שוויכה: "אשתף מהחוויה האישית שלי 
בתובנה אחת שהתגבשה אצלי כשהייתי אצל הרבי, 
ויש בה לימוד לכל אחד ואחד מאנ"ש. זכיתי להיות 
בין היתר, בשנת תשמ"ח, בתקופה  אצל הרבי, 
המצערת של הסתלקות הרבנית. אני זוכר שלשבת 
של ה'שבעה' הגיעו חסידים רבים ושלוחים מכל ערי 
השדה. 770 היה מלא מפה אל פה. הכול הרגישו אז 

את האהבה של החסידים כולם לרבי.
"באותה שבת, אף שזה היה בתוך השבעה, הרבי 
התוועד, משום שאילו לא היה מתוועד היה נחשב 
הדבר לאבלות בפרהסיה, כי מנהג הרבי היה להתוועד 
בכל שבת. בהתוועדות הרבי התייחס לפתיחת 
מוסדות חדשים לעילוי נשמת הרבנית ועל שמה, 
ובין הדברים הדגיש כמה פעמים את החשיבות 
שבשמירה מפני השגת גבול. הרבי הורה שיבדקו שכל 
הפעילות שנעשית ושכל ההרחבה הגדולה לזכרה 
של הרבנית, לא יהיו בהשגת גבולות. זאת אומרת 
שלמרות הדבר המתבקש והטבעי ביותר, לפעול כמה 
שיותר ולפתוח כמה שיותר מוסדות חדשים לזכר 
הרבנית, לרבי היה חשוב שזה לא יפגע במסגרות 

הקיימות ולא יהיה כרוך בהשגת גבולות.
"לדעתי זהו נושא חשוב מאוד אצל הרבי, כפי 
שציין הרב ירוסלבסקי, שהעניינים כולם יתנהלו 
מתוך אהבת אחים ולא מתוך השגת גבול ופגיעה 
הקיימות  המסגרות  על  ומתוך שמירה  בזולת, 
שייסד הרבי. אני משתדל באופן אישי שזה יהיה 
בתודעה שלי תמיד, בעשייה שלי, ומתפלל לסייעתא 

דשמיא בכך".
הרבי,  בחצר  שהייתי  "בשנים  דיסקין:  הרב 
תחילת שנות המ"ם, הרבי דיבר הרבה על יציאה 
לשליחות, והיה ברור לי שבבוא היום, עם נישואיי, 
אצא לשליחות. ואכן אחרי שנהייתי חתן והתכוננתי 
לחתונתי הגיעו אליי שתי הצעות שליחות וכתבתי 
על כך לרבי. תשובת הרבי הייתה להתייעץ עם 
המשפיע. ניגשתי למשפיע הרב מענדל פוטרפס 
ע"ה, ור' מענדל השיב לי שיש הוראה מהרבי ללמוד 
שנה לפחות בכולל, ולכן אחרי החתונה עליי ללמוד 

הרב ירוסלבסקי: 
"ההתרחבות הגדולה 

של בית הדין היא 
בשורה של ממש לכל 
משפחת חסידי חב"ד, 
ויכולה להביא עימה 
תנופה אדירה בכל 

תחומי החיים לכל חסיד 
וחסיד"
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בכולל. כשאמרתי לר' מענדל שבאזור הצפון אין כל 
כולל חב"די – תכננתי לגור בקריות, מקום מגורי 
רעייתי – השיב לי ר' מענדל ואמר שאם כך עליי 

ללמוד בכולל לא חב"די.
"בפועל ככל שהתקרב מועד החתונה גברו הלחצים 
הפנימיים והחיצוניים שאצא לשליחות. אני זוכר 
שבאחת ההתוועדויות שנערכו ב־770 בשבת, לפני 
חתונתי, הרמתי כוסית לעבר הרבי, לומר 'לחיים', 
והרבי ענה לי במהירות גדולה. חשתי שעליי לצאת 
לשליחות. אמרתי לעצמי: מה, כעת, אחרי שלוש 
שנים ב־770, אלך ללמוד בכולל לא חב"די? למחרת 
ההתוועדות כתבתי שוב לרבי. המענה מהרבי התקבל 
במהירות רבה. הרבי השיב: כמדומה – והרבי הדגיש 
את המילה הזו – עניתי בכל הנ"ל כעצת המשפיע.

"כיוון שכך נכנסתי לכולל. לאורך השנים ביקשתי 
במספר הזדמנויות מהרבי לצאת, אך הרבי השאיר 
אותי בכולל. במקביל עברתי מבחנים לרבנות בברכת 
הרבי. בתחילה עשיתי זאת כי הייתי רב בבית ספר 
ונדרשתי לכך. הרבי כתב לי פעם 'וימשיך בזה', 
ובפעם אחרת כתב 'ונכון במאוד'. כפועל יוצא, באותן 
שנים קיבלתי את ההכשרה הראשונית שאפשרה לי 
לימים להתמנות לרבנות. הרבי צפה את הדרך והכווין 

אותי לרבנות".
הרב אשכנזי: "זיכרון אישי ומיוחד ממחיצת הרבי 
שמלווה אותי, הוא מימי היותי ילד בן עשר. זה היה 
לקראת חג השבועות תש"ל. אבא ע"ה לקח אותי 
עימו אל הרבי. במשך שבע שנים, משנת תשל"ה 
שבה אבא נבחר לרב, ועד שנת תשמ"א שבה פסקה 
היחידות הפרטית, הייתה לאבא זכות והזדמנות בלתי 
רגילה, לשאול את הרבי פנים אל פנים ביחידות, 
כיצד לנהוג בעניינים שונים בכפר חב"ד. אלו היו 
השנים הראשונות של אבא ברבנות בכפר, והקושי 
היה גדול. אבא ביקש להכניס שינויים שונים, לדוגמה 
במאפיית המצות, שהשולחנות יהיו מנירוסטה ולא 
מעץ. עמדו על הפרק שאלות של בניית והרחבת 
בתי כנסת בכפר, וגם שאלות הלכתיות כמו ציורי 
השבטים על הקירות בבית הכנסת 'בית מנחם', או 

הוראת הרבי שהחשמל בשבת יסופק לבתי הכפר 
מגנרטור ולא מרשת החשמל הכללית, וכהנה רבות. 
אבא זכה לקבל מהרבי הדרכה מפורטת בכל זה, 
ובעניינים אחרים הקשורים להנהגת כפר חב"ד, עיר 

הבירה של חב"ד באה"ק.
ליחידות עם אבא אחרי חג  נכנסתי  "כאשר 
ומסרנו לרבי את הפתקים שכתבנו  השבועות, 
לקראת היחידות, פנה הרבי בראשית היחידות 
אליי ושאל אותי: 'אולי אתה יכול להגיד לי מה 
שלמדת לאחרונה'... למרות כל העניינים החשובים 
והציבוריים שעמדו על הפרק אצל אבא ע"ה לשאול 
את הרבי, פנה הרבי קודם כל לילד קטן בן עשר 

שנים, וביקש לדעת מה הוא לומד.
"הרגע הזה מבטא בעיניי יותר מכל, שלימוד התורה 
של ילד וכך גם של מבוגר, חשוב יותר מעניינים 
של עסקנות ציבורית, גדולה ככל שתהיה; ושמצבו 
הפרטי של אדם מן השורה, נוגע פעמים רבות יותר 

מעיסוק בעניין כללי אחר של עסקנות ציבורית".
הרב ירוסלבסקי: "גם אני אספר על רגע אישי 
בלתי נשכח מיחידות. זה היה עוד בטרם הגעתי 
למצוות, בתשרי תשל"ט. זכיתי אז להיכנס ליחידות 
פרטית עם סבי, הרב משה ירוסלבסקי ע"ה. זו הייתה 
יחידות לא קצרה והרבי העביר במהלכה מסרים גם 

עבור אבי, והרבי חייך מאוד.
"בסיום היחידות אמר לי הרבי כך, בלשון הקודש: 
'מחר בבוקר תלך למזכירות, תיקח תניא ותלמד עם 
אבא שלך מפעם לפעם תניא ותגדל לחסיד ירא 
שמיים ולמדן'. מובן שביצעתי זאת ולקחתי תניא 
ולמדתי עם אבא שליט"א, אבל הדבר המרכזי לעניות 
דעתי בעקבות היחידות הזו הוא, שלאורך השנים, 
בהתאם למסר הזה של הרבי אליי ביחידות, הייתי 
יושב עם אבא שעות, בשורה של זמנים והזדמנויות, 
ללמוד עימו יחד. אני זוכר שכאשר הייתי אברך בכולל 
אחרי החתונה הייתי יכול לצלצל לאבא בכל רגע 
נתון ולשתף אותו בעניין שאני מתקשה בו בלימוד, 
פה 'פרי מגדים' שאני מתקשה בו ופה עניין אחר, 
ואבא היה יושב ומסביר לי. ההדרכה הזו של הרבי 

אליי, ללמוד עם אבא, מלווה אותי מאז כל השנים".
הרב מנדלזון: "שנת תשמ"ז הייתה שנת הקבוצה 
שלי. באותה שנה, בחנוכה, כמדומני בנר ראשון, חזר 
הרבי מהאוהל בלילה. זה היה יום מושלג, בחוץ היה 
קר מאוד. התפללנו תפילות מנחה ומעריב עם הרבי 
ולאחר מכן התקיים מעמד הדלקת הנרות. הרבי היה 
בצום כל היום ועודד את השירה ממקומו, בהישענו 
על הסטנדר. עמדתי קרוב לרבי, ואני זוכר איך בסיום 
השירה הקהל המתין לרבי שיאמר שיחה, אבל הרבי 
ניגש למיקרופון ואמר שבמקום להקדיש את הזמן 
להאזנה לדיבורים, מוטב שיצאו ויעסקו בשטורעם 
בפרסומי ניסא של חנוכה – והרבי ירד במדרגות 
מבימת התפילה ועלה לחדרו. הרגע הזה נחקק אצלי. 
הרבי דורש מאיתנו שפחות נדבר ויותר נעשה. יותר 
נפעל במסגרת התפקידים שלנו, נדאג לייסוד עוד 

שיעור תורה והגעה לעוד יהודי. מעשה בפועל".
הרב ביסטריצקי: "אציין נקודה אחת שמלווה 
אותי יום־יום בתפקידי: כשהייתי ילד קטן, בן כמה 
חודשים, נשלחו הוריי לשליחות בצפת. כידוע 
הרבי אמר לקבוצת השלוחים, שהוריי נמנו עימם, 
שהשליחות היא לאנשים נשים וטף. וממילא גם 
אני יצאתי לשליחות איתם, ואני מרגיש שהברכות 
שהרבי בירך אותנו כשיצאנו לשליחות באות לידי 

ביטוי עד היום ונותנות כוח בעבודת השליחות".
הרב קיז'נר: "אני הצעיר בחברי בית הדין, ולא 
זכיתי להיות אצל הרבי הרבה בכמות, אבל אני מרגיש 
שהפעמים המעטות שבהן כן ראיתי את הרבי היו 
פעמים 'רבות' באיכות. זכיתי לראות את הרבי באלול 
ובתשרי אחרי כ"ז אדר, בתקופה שהצימאון הגדול 
של כל חסיד היה להתגלות מיידית וגאולה שלמה, 
והציפייה הייתה בשיא תוקפה. זכיתי להיות צמוד 
ממש לרבי, כאשר ירד למטה לשולחן ההתוועדויות. 
עמדתי אז במרחק סנטימטרים אחדים מהרבי. רגעים 

מימין לשמאל: חברי בית הדין הוותיקים – הגר"י הנדל שליט"א, הגרא"י גוראריה שליט"א, הגר"מ גלוכובסקי 
שליט"א, הגר"י ירוסלבסקי שליט"א והגרא"מ הלפרין שליט"א

הרב קיז'נר: "אני מקווה 
ומתפלל שבעזרת השם 

נעשה את השליחות שלנו 
כחברי בית הדין, באופן 
שכל חסיד חב"ד יוכל 
להרגיש שבית דין רבני 

חב"ד בארץ הקודש הוא 
'בית הדין שלו', הדואג לו 
באופן אישי ולכל אחד 

ואחת מאנ"ש ככלל"

אלו – של צימאון ותשוקה והרגשה שאט אט קומט 
משיח, למרות הקושי וההסתר – השאירו עליי רושם 

בל יימחה עד היום".

רק באחדות
המעשה הוא העיקר. "לאחר שיצאתי לשליחות 
ברמת ישי", מספר הרב וולוסוב, "הגיע ראש העיר 
לחלוקת הדולרים ב־770. הרבי פנה אליו ואמר לו: 
יש לי שליח ברמת ישי, תסייע לו. ראש העיר ענה: 
אם ירצה ה'. ואז אמר לו הרבי בלשונו הזהב: הקדוש 

ברוך הוא רוצה. עכשיו אתה צריך לרצות.
"גם אנו, אנו כבר רוצים! ועכשיו הכול תלוי 
בפעולות שלנו ובעשייה שלנו, כמו שהרבי אומר 
ב'באתי לגני': הנה עכשיו אין הדבר תלוי אלא בנו – 
דור השביעי. ונזכה זעהן זיך מיט'ן רבי'ן דאָ למטה 

אין אַ גוף ולמטה מעשרה טפחים, והוא יגאלנו".
הרב הרצל: "האספה הראשונה של בית הדין 
בהרכבו המורחב התקיימה בהשגחה פרטית בימי 
על  אבל  ימי  אלה  במבט פשטני  המצרים.  בין 
חורבן הבית, אולם במבט פנימי וחסידי אלה ימים 
שמסוגלים להביא לגאולה. יש פתגם מהרבי המפרש 
את הציווי )במשנה במסכת תענית( 'משנכנס אב 
ממעטין בשמחה' – שמשנכנס חודש אב ממעטין 
את התחושות והמעשים השליליים על ידי שמחה 

של מצווה.
"ובנוגע לענייננו, הכוונה שלנו כעת בכל ענייני 
בית הדין צריכה להיות להביא לימות המשיח, 
כדברי הרבי שזה השער לכל המצוות והמבצעים, 
ולזרז את הגאולה השלמה. לגלות את האור שבחושך 
הגלות. אם אנו הרבנים נכוון את הפסיקות שלנו 
ואת המעשים שלנו בכיוון הזה, נביא לכך שבעזרת 
השם, כפי שחז"ל אומרים על תשעה באב, שהוא יום 
שבו נולד מושיען של ישראל וייהפך לששון ולשמחה 
– נזכה לגאולה השלמה ולביאת משיח, ונכוון לרצונו 

הקדוש של הרבי. זוהי תפילתנו".
הרב קיז'נר: "חברות בבית דין רבני חב"ד טומנת 
בחובה אחריות על הנעשה בכל ענייני חב"ד בארץ 
הקודש. כשמתבוננים במענות ובהוראות הרבי בנוגע 
לבית הדין, מבינים מצד אחד איזו זכות כבירה היא 
להימנות עם חברי הגוף הקדוש הזה, ומאידך גיסא 
כמה גדולה היא הציפייה של הרבי מהרבנים החברים 

בבית הדין.
"מבחינתי כעת זוהי שליחות חדשה שהרבי העניק 
לי, אחרי שנים של השתתפות בדיני תורה רבים 
בפורומים שונים – כולל במסגרת בית הדין. עד עתה 
דיני התורה שעסקתי בהם היו בעניינים פרטיים, כמו 
בעניינים של השגת גבול בין מוסדות או ענייני ממון 
בין אנ"ש )ובזה יש כמה וכמה מענות קודש מהרבי, 
שמהם ניכר שרצונו הקדוש הוא שידונו בעניינים 
אלה דווקא במסגרת בית הדין(, וכעת התפקיד הוא 
תפקיד שיש לו כאמור השפעה כללית, ותפילתנו 

שיהיה זה בהצלחה רבה, עבור הציבור כולו".
הרב מנדלזון: "אני רוצה לחתום באיחול, שבעזרת 
השם הנהגת בית הדין בהרכבו החדש והמורחב 

תהיה, כפי שציינתי, הנהגה אקטיבית ולא פסיבית. 
שנצליח בעזרת השם להסתכל על טובת העניין, ולא 
על טובה אישית של גורם כזה או אחר. כל אחד 
ואחד מאנ"ש ירגיש בעזרת השם את נוכחות בית 
הדין, ואת הרצון של חברי בית הדין שהדברים ייעשו 
באופן הטוב ביותר לכולם. ובעזרת השם יצמחו מכך 
רק דברים טובים. הגוף הקדוש שהקים הרבי ימשיך 

להיות פעיל ותוסס, חב"ד איז אקטיב".

הרב שוויכה: "הוזכר לא אחת שכאשר יש אחדות 
שורה ברכה. לא מצא הקב"ה כלי מחזיק ברכה 
לישראל אלא השלום. וכשמדובר בחסידי חב"ד 
ובשלוחים – האחדות מהווה מכפלת כוח גדולה. 
כאשר שני חסידים פועלים יחד באחדות, ההצלחה 
שלהם אינה רק גדולה פי שניים מהצלחה של יחיד, 
אלא כפולה ומכופלת לאין ערוך. וממילא איחוליי הם 
שנצליח בעניין הזה, בהנהגת הציבור מתוך אחדות, 
שנוכל יחד לאחד כמה שיותר קהלים ולהגביר את 

האחדות בין אנ"ש והשלוחים".
הרב ירוסלבסקי: "ההתרחבות הגדולה של בית 
הדין היא בשורה של ממש לכל משפחת חסידי 
חב"ד, ויכולה להביא עימה תנופה אדירה בכל תחומי 
החיים לכל חסיד וחסיד. לדוגמה, כעת על הפרק 
עומד, בין היתר, נושא הגיוס לצבא. אני שומע את 
הקולות, הן של הבחורים הן של ההורים, בנושא 
הזה. אני נמצא גם בעולם הישיבות, במסגרת תפקידי 
בישיבת 'תומכי תמימים' בקריית גת, וגם בקהילת 
חב"ד באלעד. נושא הגיוס הוא נושא מייצג, שבו אם 
הרבנים כולם יקבלו החלטה משותפת, אחרי שיחות 
מעמיקות עם הנהלות הישיבות והגורמים השונים 
הנוגעים בדבר – הציבור ירגיש שיש לו גב להישען 
עליו. ההחלטה תיתן את הביטחון שהולכים בדרך 
הנכונה. כי כל הזמן ניתן לדון מה רצונו של הרבי 
בעניין הזה. כשגוף כה גדול, עם כל כך הרבה רבנים, 
יקבל החלטה בעניין הזה, ההחלטה תחבר את כל 

אנ"ש, ובטוח שתהיה הצלחה. וזו רק דוגמה אחת.
"אני מאמין שככל שבית הדין יהיה רחב יותר כך 
כל הגופים שבבית הדין, כל הזרועות, יוכלו להתרחב 
ולהתפתח, ונוכל לרומם את הציבור כולו, ולהביא 
לאהבה ואחווה בין אנ"ש, ונמלא יחד את רצונו 

של הרבי".
הרב ביסטריצקי: "הבשורה החשובה ביותר כעת 
בהרחבת בית הדין, לצד עצם בשורת ההתרחבות, 
היא האחדות בין הרבנים. וזה המסר שצריך להעביר 
נוכל   – ולא באחידות  רק באחדות –  לציבור. 
להצליח, לקדש שם שמיים ברבים, לגרום נחת רוח 
לרבי ולהביא את הגאולה השלמה. וכסיום מאמר 
באתי לגני, שנזכה להתראות עם הרבי בגוף גשמי 

והוא יגאלנו".
הרב אשכנזי: "הרבי לימד אותנו לא להמתין עד 
שהתלמיד יבוא אל הרב, אלא לכתת את הרגליים 
ולבוא אל התלמיד. בדוגמת חברי הסנהדרין שהיו 
חוגרים מותניהם בשלשלאות של ברזל והיו מחזרים 
בעיירות ישראל, כדי לבחון ולדאוג לטובת הפרט 

ולמעמדו ברוחניות ובגשמיות.
"חברות בבית דין רבני חב"ד הינה זכות וחובה 
גדולות ביותר. הרבי התבטא פעם שחברי בית הדין 
הם 'באי כוחו', ואין דבר מחייב מזה. אני מתפלל עם 
שאר חברי בית הדין, שנזכה לגרום נחת רוח לרבי 
בתפקיד זה ובשאר העניינים, ונהיה מן המועילים 
והמסייעים להרים את קרן הנהגת אנ"ש ומוסדותיו 
הקדושים של הרבי, שיהיו לתפארת ויקדשו שם 
שמיים, ובקרוב ממש נזכה לקבל את פני הרבי 
בגאולה האמיתית והשלמה מתוך בריות גופא, 
n הצלחה והרחבה בכל".�

הרב מנדלזון: "אני 
מייחל שרבני חב"ד 
במסגרת בית הדין 

יהיו אסרטיביים וייזמו 
באופן אקטיבי עניינים 
שירוממו את אנ"ש 
ויתוו לציבור דרך 

סלולה"

הרב שוויכה: 
"כאשר פועלים יחד 
באחדות, ההצלחה 

כפולה ומכופלת 
לאין ערוך. וממילא 
איחוליי הם שנצליח 
בעניין הזה, בהנהגת 

הציבור מתוך 
אחדות, שנוכל יחד 
לאחד כמה שיותר 
קהלים ולהגביר את 
האחדות בין אנ"ש 

והשלוחים"
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